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Ny bok om  
sjuksköterskor
De finns överallt omkring oss – från vår födelse till vår död. Men vad vet vi egentligen om 
sjuksköterskor- förutom att de kämpar i motvind för bättre löner och bättre arbetstider?  
I den nya boken ”Sjuksköterskor – på liv och död” (LAVA förlag) har medicinjournalisten  
Helena Mirsch intervjuat 30 sjuksköterskor från hela landet. Berättelserna vittnar om stress 
och dåliga lönevillkor men det som genomsyrar allt är en stark kärlek till det yrke de valt  
– en kärlek och yrkesstolthet som gör att de flesta väljer att stanna kvar trots alla svårigheter.

F ör den som har svårt att 
förstå varför landets sjukskö-
terskor ”bråkar” – och i år till 

och med har valt att gå ut i strejk- är 
denna intervjubok nyttig läsning. 
Under några månader under våren 
2022 reste Helena Mirsch, som har 
arbetat som journalist på tidningen 
Vårdfokus, från Malmö till Kalix 
för att intervjua 30 av landets cirka 
126  000 sjuksköterskor. 

De medverkande är i olika åldrar 
och har alla olika befattningar- allt 
från akutsjukvård till hemsjukvård- 
men de har i stort sett samma syn 
på sin arbetssituation, som enligt 
samtligas utsagor, har försämrats 
kraftigt de senaste åren.

– Jag blev nyfiken på varför 
sjuksköterskor stannar kvar i yrket 
trots stress, skiftarbete, extrapass 
och övertid. Och varför så många 
fortfarande väljer att utbilda sig till 
sjuksköterskor trots försämrade 
arbetsvillkor, säger Helena Mirsch, 
som nu delvis har gått i pension 
men fortsätter att frilansa för bland 
annat Vårdfokus.

Och svaren på hennes frågor 
finns i berättelserna, som trots att 
de nästan entydigt handlar om dålig 
arbetsmiljö, ändå lyser av stark 
yrkesstolthet och människokärlek.

– Det är fel att kalla sjuksköterske-

yrket för ett kall men det finns helt 
klart egenskaper och en gemensam 
människosyn hos dem som väljer 
detta yrke. De som medverkar i bok-
en är verkligen genuint intresserade 
av andra människor. Att kunna hjäl-
pa andra gör arbetet meningsfullt, 
konstaterar Helena Mirsch, som har 
fått mycket uppmärksamhet för sin 
bok som kom ut i våras.

Hon har valt att låta alla intervju-
ade berätta om sin yrkesvardag med 
sina egna ord och har bara gjort 
en varsam redigering vilket ger en 
autenticitet och extra styrka till 
boken.

Text EVELYN PESIKAN
Medicinsk skribent
evelyn.pesikan@gmail.com

»De som medverkar i boken är  
verkligen genuint intresserade av  
andra människor. Att kunna hjälpa  
andra gör arbetet meningsfullt.«

Efter många år som nyhetsreporter inom 
press, radio och tv, utbildade sig Helena 
Mirsch 2001 till medicinjournalist vid Ka
rolinska institutet. Hon har varit reporter, 
redaktör och projektledare på SVT.
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Åsa Petersson, 49 år, doktorand och specia
listsjuksköterska inom kirurgi, Kirurgkliniken, 
Kalmar:
”De teoretiska kunskaperna kan du alltid lära dig 
men det här andra, denna tysta kunskap, måste 
nog finnas där. Har du inte det äkta intresset 
för andra människor så märks det, det går inte 
att lura en annan människa att du har det. Även 
när man blir starkt berörd själv måste man som 
sjuksköterska kunna finnas där och vara stark för 
andra. Jag vet inte hur men man hittar de egen-
skaperna hos sig själv när man är trygg i sitt yrke 
och sitt kunnande.

Idag har jag arbetat på kliniken i 24 år och jag 
tillhör de äldsta sjuksköterskorna. Jag har hand-
lett många studenter och fått många nya kollegor 

genom åren och försöker alltid förmedla att det 
är en glädje att jobba här, att få göra det vi gör. 
Jag älskar mitt jobb. Det gör jag verkligen. Och vi 
har faktiskt kul på jobbet, det är jätteviktigt. Vi är 
faktiskt kvar för att vi trivs med det vi gör.

Jag brinner för mitt yrke och har alltid velat 
förbättra vården. Därför är jag sedan ett år 
tillbaka doktorand på halvtid. Jag forskar om 
personcentrering inom kolorektalvården.

Det är viktigt att lyfta upp omvårdnad till led-
ningsnivå för det är där vi sjuksköterskor ska vara. 
Det medicinska är en så liten del av vården. 

Jag hoppas att alla som arbetar med 
människor ska ha nytta av den här boken och att 
den ska fungera som inspiration för alla som vill 
välja detta givande yrke”.

Malin Backman, 52 år, forskare och specialistsjuksköter
ska inom onkologi, Tema Cancer, Karolinska universitets
sjukhuset i Solna:
”Jag har jobbat inom cancervården nästan hela mitt yrkesliv. 
Cancervård verkar lite skrämmande, tungt och sorgligt vet jag 
många som tycker. Det är det ibland, men mitt arbete ger mig 
så otroligt mycket och det är faktiskt så att majoriteten av de 
som drabbas av cancer idag blir friska.

Jag har alltid varit otroligt stolt över mitt yrke och aldrig 
ångrat mitt yrkesval. Jag trivs fortfarande i cancervården, att 
känna sig insatt och bra på något är en skön känsla. För mig 
har det varit en trygghet att stanna kvar och bygga på min 
kunskap inom cancervård. Jag har aldrig känt att jag vill sluta 
för att det är dåligt eller tufft utan har nog alltid triggats av 
att kunna påverka, att jag både vill och kan det.  Just nu är jag 
omvårdnadsansvarig och sitter i ledningsgruppen. Omvård-
nad och medicin hänger tätt ihop och bör ha samma status, 
tillsammans räddar vi liv och minskar symptom. Förutom mitt 
kliniknära arbete forskar jag 40 procent av tiden och ägnar 
tio procent åt undervisning. Min förhoppning är att den här 
boken ska sprida kunskap till både beslutsfattare och allmän-
het. Och att fler av mina sjuksköterskekollegor ska inspireras 
till att börja forska. Det är ett sätt att skapa inflytande och det 
lyfter hela vårt yrkesområde.

Två specialistsjuksköterskor om åren i yrket
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Här följer ett axplock av 
citat ur boken:
”Det är klart att jag vill ha 
bra betalt men i min värld 
är arbetsmiljön det största 
problemet. Vi är för få. Vi 
har för mycket att göra. 
Det gör att det blir rörigt.”
Therese Malmström, 32 
år, sjuksköterska på ett 
äldreboende i Katrine
holm

”Mitt första jobb som 
sjuksköterska var på en 
medicinklinik. Där var jag i 
fyra månader och hade väl 
lunch en gång under den 
tiden. Det var jättestressigt 
och helt fruktansvärt. Jag 
jobbade oregelbundna 
tider och kom aldrig hem i 
tid så det blev svårt att få 
ihop det där hemma.”
Heléne Dahmani, 68 år, 
arbetar på Flyktinghälsan 
i Rosengård, Malmö

”Vi skulle behöva vara sex 
sjuksköterskor här i hem-
sjukvården men vi har gått 
runt på tre hur länge som 
helst nu. Det betyder att vi 
måste hinna med betydligt 
fler patienter varje dag. Så 
vi gör flera personers jobb”.
Camilla Glader, 58 år, 
sjuksköterska i Avesta 
kommuns hemsjukvård

”Det är naturligtvis regio-
nernas och statens ansvar 
att göra något åt proble-
met för vi befinner oss i 
fritt fall i sjuksköterskeskrå-
et. Bristen är så stor att det 
blir färre och färre minuter 
som sjuksköterskorna kan 
ägna åt mötet med patien-
terna.”
Thomas Leijon, 45 år, 
specialistutbildad inom 
akutsjukvård, Stockholm

”Mina skrattrynkor har 
blivit fler sedan jag började 
jobba här.”
Sofia Billgren, 46 år, spe
cialistsjuksköterska, sek
tionsledare i ett mobilt 
team, Östra sjukhuset, 
Göteborg
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